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Protokół nr 20-5/2016 z  posiedzenia 
Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia RMG 

z dnia 24 maja 2016 r. 
w Nowym Ratuszu, przy ul. Wały Jagiellońskie 1, w sali nr 007 

 
 
 
Posiedzenie rozpoczęło się  o godz. 16:30. 
  
Obecność: 
Posiedzenie Komisji odbyło się w 6-osobowym składzie, wg załączonej listy 
obecności, która stanowi załącznik nr 1 do protokołu, było kworum do 
podejmowania prawomocnych decyzji. 
 
Lista pozostałych osób uczestniczących w posiedzeniu stanowi załącznik nr 2 do 
protokołu. 
 
Posiedzeniu przewodniczyła radna Beata Dunajewska. 

Przewodnicząca Komisji zaproponowała wprowadzenie do porządku obrad  
opiniowania następujących projektów uchwał: 
-zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Miasta Gdańska – druk 693. 
- zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia budŜetu Miasta Gdańska na 2016 rok 
– druk 694. 
-w sprawie przyjęcia Gdańskiego Programu Ochrony Zdrowia Psychicznego na lata 
2016-2023 – druk 695. 
 
Po uwzględnieniu powyŜszych zmian porządek posiedzenia przedstawiał się 
następująco: 

1. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska – druk 693. 

 

2. Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia 
budŜetu Miasta Gdańska na 2016 rok – druk 694. 

 

3. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na udzielenie 
bonifikaty od opłaty rocznej z tytułu prawa trwałego zarządu – druk 682. 

 

4. Sprawy wniesione przez mieszkańców. 
 

5. Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Gdańskiego Programu 
Ochrony Zdrowia Psychicznego na lata 2016-2023 – druk 695. 

 

6. Debata społeczna dotycząca szczepień przeciwko HPV – podsumowanie.  
 

7. Sprawozdanie organizatora rodzinnej pieczy zastępczej. 
 

8. Metropolitalny System Aktywizacji Społeczno-Zawodowej projekt w ramach 
Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych. Relacja z rewitalizacją społeczną  
i rozwojem domów sąsiedzkich w Gdańsku. 
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9. Sprawozdanie z realizacji Programu Współpracy z Organizacjami 
Pozarządowymi w roku 2015. 
 

10. Sprawy bieŜące, wolne wnioski, korespondencja. 
 
Porządek posiedzenia przyjęto jednogłośnie 4 głosami „za”.  
 
Porządek stanowi załącznik nr 3 do protokołu.  
 
 

PUNKT 1 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie przyjęcia 
Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska – druk 693. 
 
 
Oryginał projektu uchwały druk 693 znajduje się przy protokole z sesji Rady Miasta 
Gdańska z dnia 2 czerwca 2016 r.  

 
Pani Maria Wojnarowska – Kierownik w Wydziale BudŜetu Miasta i Podatków 
zreferowała projekt uchwały w zakresie działania Komisji zgodnie  
z uzasadnieniem. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 

Nie było pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – 4 głosami „za” przy 0 „przeciw” i 1 „wstrzymującym się” – pozytywnie 
zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 20-5/80/14/2016 – załącznik nr 4 do protokołu.  
 
 

PUNKT 2 
Opiniowanie projektu uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie uchwalenia 
budŜetu Miasta Gdańska na 2016 rok – druk 694. 
 
 
Oryginał projektu uchwały druk 694 znajduje się przy protokole z sesji Rady Miasta 
Gdańska z dnia 2 czerwca 2016 r.  
 
Pani Maria Wojnarowska – Kierownik w Wydziale BudŜetu Miasta i Podatków 
zreferowała projekt uchwały w zakresie działania Komisji zgodnie  
z uzasadnieniem. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Nie było pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
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USTALENIA KOMISJI: 
Komisja – 4 głosami „za” przy 0 „przeciw” i 1 „wstrzymującym się” – pozytywnie 
zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 20-5/81/15/2016 – załącznik nr 5 do protokołu.  
 
 

PUNKT 3 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie wyraŜenia zgody na udzielenie 
bonifikaty od opłaty rocznej z tytułu prawa trwałego zarządu – druk 682. 
 
 
Oryginał projektu uchwały druk 682 znajduje się przy protokole z sesji Rady Miasta 
Gdańska z dnia 2 czerwca 2016 r.  
 
Pani Halina Płonka – Z-ca Dyrektora Wydziału Skarbu zreferowała projekt uchwały 
zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji 
Czyli jest to tylko kwestia księgowania? 
 
Pani Halina Płonka – Z-ca Dyrektora Wydziału Skarbu 
Tak. 
 

Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja jednogłośnie 6 głosami „za” pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 20-5/82/16/2016 – załącznik nr 6 do protokołu.  
 
 

PUNKT 4 
Sprawy wniesione przez mieszkańców. 
 
 
Przewodnicząca Komisji poprosiła Przewodniczącą Zarządu Dzielnicy Orunia - 
Św. Wojciech - Lipce o przedstawienie problemu dojazdu karetek i pojazdów 
uprzywilejowanych spowodowane brakiem bezkolizyjnego przejazdu przez tory 
linii kolejowej E-65 w Gdańsku Orunii. 
 
Pani Agnieszka Bartków – Przewodnicząca Zarządu Dzielnicy Orunia- 
Św. Wojciech-Lipce przedstawiła informację stanowiącą załącznik nr 7  
do protokołu, a takŜe poinformowała, Ŝe podczas ostatniego posiedzenia Komisji 
ZrównowaŜonego Rozwoju RMG, na którym równieŜ podejmowany był powyŜszy 
temat, Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych zaproponował przygotowanie 
do końca roku moŜliwych alternatyw budowy bezkolizyjnego przejazdu, po czym 
skierowała prośbę i apel do Radnych Miasta Gdańska o pomoc w pozyskaniu 
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informacji o projekcie budowy tunelu oraz w pozyskaniu środków finansowych na 
ten cel. Przewodnicząca Zarządu Dzielnicy poprosiła równieŜ o wyznaczenie 
jednego przedstawiciela Komisji Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia, który 
mógłby włączyć się do prac Komisji ZrównowaŜonego Rozwoju dotyczących 
przedmiotowej sprawy. 
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji 
RównieŜ jestem członkiem Komisji ZrównowaŜonego Rozwoju, tak więc 
automatycznie będę brał udział. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji 
Tak więc wyznaczamy radnego Jacka Teodorczyka. 
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji 
Tak. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji 
Mam nadzieję, Ŝe jak ponownie pojawi się ten temat na Komisji ZrównowaŜonego 
Rozwoju, to zostaniemy poinformowani, aby kaŜdy z zainteresowanych mógł w nim 
uczestniczyć. Proponuje, aby poczekać na informacje z Wydziału Programów 
Rozwojowych. Problemem jest to, Ŝe nawet nie znamy szacunkowych kosztów tego 
przedsięwzięcia. Nie wiemy, czy jesteśmy w stanie zrealizować to z własnych 
pieniędzy. Na pewno będziemy o tym rozmawiać. Dziś jeszcze nie wiemy czy ten 
projekt powstanie i ile będzie kosztował.  
 
Pani Agnieszka Bartków – Przewodnicząca Zarządu Dzielnicy Orunia -  
Św. Wojciech - Lipce 
My jako mieszkańcy chcielibyśmy wiedzieć, gdzie taki projekt moŜe powstać i jaki 
jest jego koszt. Po dwóch latach chcielibyśmy się tego dowiedzieć.  
 
Radny Przemysław Ryś – Wiceprzewodniczący Komisji 
Czy macie jakieś miejsce na bezkolizyjny przejazd? 
 
Pani Agnieszka Bartków – Przewodnicząca Zarządu Dzielnicy Orunia -  
Św. Wojciech - Lipce 
Tak, wskazaliśmy takie miejsce na wysokości TBS Motława, a koszt oszacowaliśmy 
na 7 mln zł.  
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji 
Ostatnio odbyłam podobną rozmowę w kontekście Dzielnicy Olszynka, która 
równieŜ dopomina się o budowę tego typu tunelu. Tam równieŜ szlabany ulegają 
awarii. RównieŜ nie jesteśmy w stanie oszacować ile pociągów będzie tamtędy 
przejeŜdŜać.  
 
Pani Agnieszka Bartków – Przewodnicząca Zarządu Dzielnicy Orunia -  
Św. Wojciech - Lipce 
Olszynka posiada jedyny plus, Ŝe przez Olszynkę przejeŜdŜa pociąg, a u nas stoi do 
wpięcia się przez międzynarodową nitkę E-65. Ostatnio była awaria PKP PLK  
i prawie na godzinę byliśmy sparaliŜowani, nie wiedzieliśmy co mamy robić. 
Dzielnica stała, a mieszkańcy nie mogli wrócić z pracy, ani z dziećmi ze szkoły. 



5 
 

DyŜurny miasta nie był przygotowany na to, Ŝeby powiadomić wydział kryzysowy, 
poniewaŜ nie ma na to procedury. Ja jako mieszkanka zadzwoniłam, aby 
powiadomić, Ŝe karetki mogą mieć utrudniony dojazd. 
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji 
Jestem członkiem Komisji ZrównowaŜonego Rozwoju, pani przewodnicząca, 
wyznaczyłaby pani moŜe kogoś dla wsparcia mnie w tej komisji. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji 
JeŜeli będziemy posiadać informacje, kiedy ponownie będzie podejmowany ten 
temat, to zawsze chętnie będziemy uczestniczyć. 
 
Radny Przemysław Ryś – Wiceprzewodniczący Komisji zgłosił gotowość swojego 
uczestnictwa. 
 
Radna śaneta Geryk – członek Komisji 
Czy na dzień dzisiejszy moŜna zastosować częściowe rozwiązanie tego problemu, 
czy musi być to inwestycja całościowa? RozwaŜaliście państwo taką moŜliwość? 
 
Radny Przemysław Ryś – Wiceprzewodniczący Komisji 
Pociąg, który czeka, aby się wpiąć w linię E-65 blokuje przejazd? 
 
Pani Agnieszka Bartków – Przewodnicząca Zarządu Dzielnicy Orunia -  
Św. Wojciech - Lipce 
Tak. Pociągi towarowe mają 700 m i są one zamawiane. Jak się zapytaliśmy PKP 
PLK, to otrzymaliśmy odpowiedź, Ŝe nie wiedzą ile będzie to pociągów na dobę. 
Pociąg czeka na sygnał z dyspozytorni, ze moŜe wjechać. Jest to największe wąskie 
gardło kolejowe w trójmieście. Dwa lata się tym zajmuję i uwaŜam, Ŝe naleŜy się 
starać rozbudować SKM w stronę Pruszcza, ale nie przez Olszynkę, tylko Lipce. 
Dziękuję państwu za uwagę. 
 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji 
Bardzo dobrej argumentacji pani uŜywa. 
 
Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do obradowania kolejnego punktu  
w porządku posiedzenia.  
 
 

PUNKT 5 
Opiniowanie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Gdańskiego Programu 
Ochrony Zdrowia Psychicznego na lata 2016-2023 – druk 695. 
 
 
Oryginał projektu uchwały druk 695 znajduje się przy protokole z sesji Rady Miasta 
Gdańska z dnia 2 czerwca 2016 r.  
 
Pani Ewa Kamińska – Doradca Prezydenta Miasta Gdańska zreferowała projekt 
uchwały zgodnie z uzasadnieniem. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
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Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji 
Bardzo dziękuję za to centrum. Z jakich środków jest to finansowane? 
 
Pan Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
Jest ono finansowane ze środków miejskich, budŜetowych oraz częściowo  
z „kapslowego”, zdrowotne RPO, Ministerstwo Zdrowia zapowiada ogłoszenie 
konkursów, o które będziemy się ubiegać za pośrednictwem jednostek, nie jako 
gmina, czekamy równieŜ na rozstrzygnięcia NFZ. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji 
Skoro mają być zaangaŜowane środki NFZ, to musi być to ośrodek paramedyczny. 
Kto będzie go prowadził? 
 
Pan Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
Punkt edukacyjno-terapeutyczny akurat tam jest wiodący, jest to jednostka 
oświatowa jest to zespół szkół przyszpitalnych. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji 
A część medyczną? 
 
Pan Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
Część medyczną prowadzi podmiot medyczny. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji 
Czyli wybrany w konkursie? 
 
Pan Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
Tak. 
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji 
Jakie są roczne koszty tego programu? 
 
Pan Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
W roku 2016 jest to 400 tys. zł jako pilotaŜ. W kolejnych latach chcielibyśmy 
zwiększyć stopniowo, optymalne wyszacowanie wynosi około 1 mln zł, które byłoby 
potrzebne. Na dzień dzisiejszy, przed planowaniem budŜetowym, trudno jest mi 
odpowiedzieć na pytanie czy te środki posiadamy.  
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji 
Kiedy wystartuje program pilotaŜowy? 
 
Pani Katarzyna Lewińska – Wydział Rozwoju Społecznego 
Odbyły się juŜ Komisje konkursowe. Były to konkursy dla podmiotów leczniczych  
i organizacji pozarządowych. 
 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji 
Chciałbym, aby jednoznacznie podkreślić kwestię inwestycyjną jeŜeli chodzi  
o budŜet miasta z tego względu, Ŝe my jako radni zapewne zgodzimy się co do 
zasadności tego programu, natomiast drugą sprawą jest kwestia finansowania. 
Fajnie, Ŝe mamy miejsce. Funkcjonowanie takiego programu na pewno jest 
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łatwiejsze, niŜ wystartowanie. Obawiam się, Ŝe 400 tys. zł będzie zdecydowanie za 
mało, ale skoro uwaŜacie państwo, Ŝe środki na pilotaŜ są wystarczające, to nie 
będę polemizował. Rozumiem, Ŝe rząd ustalił termin 7-letniego programu? 
 
Pani Ewa Kamińska – Doradca Prezydenta Miasta Gdańska 
Jest to nasza strategia. Programy operacyjne są przeznaczone na czas do 2023 
roku. Do tej daty się dostosowaliśmy. Potem będziemy pracować nad dalszym 
ciągiem programów operacyjnych. 
 
Pan Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
Chodziło równieŜ o to, Ŝe 3 czy 5-letnie są za krótkie, zwłaszcza w tym przypadku, 
poniewaŜ „raczkujemy”, pewne procesy w tym obszarze będą zachodziły dłuŜej. 
Dodatkowo mamy finansowanie zewnętrzne unijne, więc naleŜy uwzględnić proces 
kiedy będą te konkursy uchwalane, kiedy będą środki, jak mamy rozliczanie.  
Chcieliśmy się jeszcze zmieścić w programowaniu strategicznym do 2030 roku.  
W tym czasie chcielibyśmy mieć dwa pełne cykle.  
 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji 
Czy nie moŜna by w inny sposób zawrzeć pewnej informacji, która jest  
w prezentacji, poniewaŜ jest ona bardzo nieczytelna i wprowadzająca w błąd. 
Mianowicie, bodajŜe w zadaniach problemowych, jest kwota 17 mln zł na 
niepełnosprawnych, zdrowie psychiczne. UwaŜam, Ŝe tego typu informacje są 
niebezpiecznymi informacjami, poniewaŜ jest to ogromna kwota, natomiast 
wpisywanie po przecinku niepełnosprawność oraz zdrowie psychiczne wprowadza 
nas w bardzo powaŜny błąd. Pytanie 14 mln zł niepełnosprawni, 3 mln zł zdrowie 
psychiczne, czy 100 000 zł dla niepełnosprawnych, a 16 900 000. zł zdrowie 
psychiczne. To jest tak ogromna kwota, ze mógłbym dziś powiedzieć, Ŝe macie 
pieniądze na to aŜ nadto. PokaŜcie na slajdzie jaka jest tam kwota.  
 
Pan Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
Jest w tym równieŜ prowadzenie DPS-ów. 
 
Pani Ewa Kamińska – Doradca Prezydenta Miasta Gdańska 
Dla nas problemem takŜe było dokładne określenie jakie pieniądze na jakie 
zostały… 
 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji 
To rozdzielcie to. 
 
Pan Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
Opiszemy co się w tym zawiera 
 
Pani Ewa Kamińska – Doradca Prezydenta Miasta Gdańska 
Ustawa o zdrowiu psychicznym wkłada do jednego worka do zdrowia psychicznego, 
niepełnosprawność intelektualną i wszystkie inne związane z tym zaburzenia.  
W sprawozdaniu z programu narodowego znajdują się tez takie kwoty. MoŜemy 
zrobić taka próbę, ale nie będzie precyzyjna, poniewaŜ są to krzyŜowe rzeczy. Nam 
zaleŜy na tym, Ŝeby z tego, Ŝe wszystkiego jest tak duŜo, a jednak nie 
rozwiązujemy problemu, wybrnąć. Racja, jest to mylące, ale tak to dotychczas 
było wykonywane.  
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Radny Przemysław Ryś – Wiceprzewodniczący Komisji 
Czy ten program oprócz osób chorych psychicznie obejmuje równieŜ ich rodziny? 
Czy rodziny są wspomagane w jakiś sposób? 
 
Pani Ewa Kamińska – Doradca Prezydenta Miasta Gdańska 
Oczywiście. 
 
Pan Radosław Nowak – Kierownik w Gdańskim Centrum Profilaktyki UzaleŜnień 
Choroby i zaburzenia psychiczne są jednym z elementów programu, ale do tego 
dochodzą na przykład zaburzenia związane z uŜywaniem substancji, zaburzenia 
związane z okresem dorastania. Dramatycznie wzrasta ilość stanów depresyjnych, 
które częściowo związane są z systemem edukacji. W kaŜdym z tych aspektów jest 
element pracy z rodziną i wsparcia rodziny. Jest tam element wsparcia rodzin osób 
chorych przewlekle. W bardzo małym stopniu mamy zabezpieczoną pomoc 
psychologiczno-terapeutyczną dla osób z rodzin, w której jest osoba chora, 
niepełnosprawna. Te osoby bardzo często mają zaburzenia psychiczne, myśli 
samobójcze, rozpad małŜeństwa, depresje i inne. Rodzina jest kompleksem. Osoba, 
która doświadcza bezpośrednio zaburzenia, rodzina, która jest z nią bezpośrednio 
związana bądź otoczenie, opiekunowie i środowisko, w którym Ŝyje i mieszka. 
 
Pani Ewa Kamińska – Doradca Prezydenta Miasta Gdańska 
W programie znajdują się dokładnie opisane działania.  
 

Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do głosowania nad pozytywnym 
zaopiniowaniem projektu uchwały.  
 
USTALENIA KOMISJI: 
Komisja jednogłośnie 6 głosami „za” pozytywnie zaopiniowała projekt uchwały.  
 
OPINIA  Nr 20-5/83/17/2016 – załącznik nr 8 do protokołu.  
 
 

PUNKT 6 
Debata społeczna dotycząca szczepień przeciwko HPV – podsumowanie. 

 
 

Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji 
Poinformowała, ze w dniu 18 kwietnia 2016 r. odbyła się debata społeczna pn. 
„Program szczepień przeciwko HPV – zdecydujmy w oparciu o fakty”. Podziękowała 
za obecność na debacie radnemu Przemysławowi Ryś, radnemu Piotrowi 
Gierszewskiemu oraz radnemu Jackowi Teodorczykowi. Powiedziała m.in. Ŝe 
debata była burzliwa, przedstawiała wszystkie aspekty za i przeciw, które udało się 
zrównowaŜyć. 
 
Pani Izabela Chorzelska – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
przedstawiła informację stanowiącą załącznik nr 9 do protokołu, a takŜe 
poinformowała, Ŝe przygotowano ankietę skierowaną do rodziców, której wyniki 
zostaną przekazane radnym. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
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Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji 
Efektem debaty były równieŜ wzmianki medialne, w piątek ukazał się artykuł  
w Dzienniku Bałtyckim.  
 
Pani Izabela Chorzelska – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
Mediom kontaktującym się z nami w tej sprawie staraliśmy się odpowiadać jak 
najbardziej rzetelnie. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji 
Wydaje mi się, Ŝe w debacie nie brały udziału te osoby, które najbardziej naciskały 
kierując petycje do pana prezydenta, nie chodzi o radnych. Debata publiczna 
polega równieŜ na udziale w dyskusji.  
 
Pani Izabela Chorzelska – Z-ca Dyrektora Wydziału Rozwoju Społecznego 
Zarzucano miastu, Ŝe nie realizuje szczepień przeciwko grypie w stosunku do 
seniorów, albo wręcz wycofało się z tego programu, co jest nieprawdą i nie 
wymagało to analizy ani wyszukiwania danych. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji 
Był to dobry moment, aby poznać stanowisko merytoryczne miasta i móc 
podyskutować na ten temat, ale nikogo z tamtej strony nie było. Podczas debaty 
przekazane były obszerne informacje. 
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji 
Brałem udział w debacie od początku do końca. Nie zabrałem udziału w dyskusji, 
natomiast rozmawiałem z panią dr hab. Krystyną Serkies, zwolenniczką szczepień. 
Ona zwróciła jedna uwagę na początku, wydaje się być to sensowne, Ŝeby  
w pierwszym rzucie przeprowadzić duŜy program edukacyjny z rodzicami.  
W ankiecie jest m.in. pytanie dotyczące tego, jaką by się wybrało szczepionkę. 
Społeczeństwo nie jest zorientowane. MoŜe jest tu wyjaśnienie, ale moim zdaniem 
właśnie m.in. edukacja powinna się odbywać. Pytania w ankiecie są dobre, ale to 
jedno jest trudne, mimo, Ŝe jest w ankiecie wyjaśnienie co to jest szczepionka dwu 
i czterowalentna. Od wielu lat jestem zwolennikiem szczepień. Pani konsultant od 
spraw immunologii i radioterapii ginekologicznej równieŜ były za. Pan prof. Klimek 
przeciwko, a nawet był przeciwko nazwie specjalizacji lekarskiej jakiej uŜywają na 
pieczątkach, tj. ginekologia onkologiczna. Powiedział, Ŝe coś takiego nie moŜe 
istnieć i miał do tego prawo, poniewaŜ jest wielkim autorytetem. Ogłosił światu 
rewelacyjną teorię nt. walki z nowotworem oraz zdefiniował co to jest nowotwór. 
Nowotwór powstaje na skutek odtworzenia zdrowego organizmu. Jest to reakcja na 
chory organizm, który próbuje zbudować nowy twór, tylko powstają błędy 
genetyczne. Dziękuję, Ŝe się taka dyskusja odbyła. Wypowiadała się jedna 
mieszkanka, u której wystąpił odczyn poszczepienny, natomiast nie było osób,  
u których on nie wystąpił, a takich jest wiele. Dobrze, Ŝe ta debata się odbyła. 
Oczekiwałbym, aby najpierw przeprowadzić wśród rodziców szeroką akcję 
edukacyjną. Profilaktyka cytologiczna jest równie waŜna. Natomiast szczepionki 
pełnią inną rolę, poniewaŜ mają one słuŜyć w kierunku nabierania odporności,  
a cytologia jest stwierdzeniem czy juŜ następuje proces chorobowy. One 
równolegle powinny być. Byłoby dla mnie juŜ duŜym osiągnięciem, gdyby 
powiedziano, Ŝe Gdańsk wyedukował społeczeństwo, uświadomił o zagroŜeniach. 
Argument, Ŝe rodzic oskarŜyłby miasto, ze nastąpił proces poszczepienny to 
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nieprawda, poniewaŜ to rodzic wyraŜa zgodę na szczepienie. Jestem zwolennikiem 
szczepień, ale uwaŜam, Ŝe samo zorganizowanie panelu jest początkiem 
powaŜnego podejścia do sprawy. Dziękuję pani przewodniczącej oraz Wydziałowi 
Rozwoju Społecznego.  
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji 
Rozmawiając o szczepieniach rozmawialiśmy o edukacji. Jedno musi iść w parze  
z drugim. Nie moŜe dojść do takiej sytuacji, ze dziecko zostanie zaszczepione i nie 
będzie się w przyszłości badać, poniewaŜ to nie jest szczepionka przeciwko rakowi.  
 
Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do obradowania kolejnego punktu  
w porządku posiedzenia.  

 
 

PUNKT 7 
Sprawozdanie organizatora rodzinnej pieczy zastępczej. 
 
 
Pani Anna Sobota – Z-ca Dyrektora Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
poinformowała, Ŝe Miejski Ośrodek Pomocy Rodzinie realizuje zadania 
organizatora rodzinnej pieczy zastępczej zgodnie z obowiązującą ustawą  
od 2013 r., która zobowiązuje do przedstawiania corocznie efektów pracy 
organizatora rodzinnej pieczy zastępczej. Jednym z najwaŜniejszych zadań 
organizatora rodzinnej pieczy zastępczej jest kwalifikacja kandydatów na rodzinę 
zastępcze. Pani Joanna Radzimowska jest równieŜ trenerem i koordynatorem, 
który prowadzi tego typu szkolenia. 
 
Pani Joanna Radzimowska – Kierownik Działu Pieczy Rodzinnej w MOPR 
przedstawiła informację stanowiącą załącznik nr 10 do protokołu. 
 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji 
Chcemy zaprosić Komisję Rodziny, Polityki Społecznej i Mieszkalnictwa Rady Miasta 
Krakowa w temacie pieczy zastępczej. Prośba do pana dyrektora o pomoc  
w zorganizowaniu spotkania. Z kolei w przyszłym roku, w tym roku się to zapewne 
nie uda zrealizować,  chcielibyśmy jako Komisja wyjechać do Krakowa. Liczę na 
współprace z wydziałem.  
 
Pan Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
Chciałem tylko poinformować, Ŝe w sprawie domu dla dzieci przy ul. Sobieskiego 
znajdującego się w szkołach rzemiosł, to jesteśmy po podpisaniu umowy z najemcą 
nowego budynku przy ul. Farenheita. W dniu dzisiejszym przekazaliśmy do 
wojewody dokumentację, która mam nadzieje pozwoli wojewodzie zatwierdzić tę 
placówkę. Przy standardowych procedurach, to za miesiąc powinniśmy znać 
decyzje wojewody. Mam nadzieję, Ŝe w lipcu będziemy mogli przenieść dzieci do 
nowego domu.  
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Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji 
Udało się o rok przedłuŜyć umowę w Szkole Rzemiosł. Miejmy nadzieję, Ŝe 
wojewoda zatwierdzi nową lokalizację.  
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji 
Szczególnie mnie interesuje piecza zastępcza. JeŜeli chodzi o „rekrutowanie” 
nowych rodzin zastępczych, to czy wszystko się dzieje w ramach MOPR-u? Czy 
kryteria są określone w postaci ustawy, zarządzenia? Czy MOPR sam ustala kryteria? 
Jaki jest procent członków rodziny jako rodzin zastępczych? Czy są takie przypadki? 
Czy korzystanie z usług psychologów, psychiatrów itp. występuje z inicjatywy 
rodzin, czy to koordynator dochodzi do wniosku, Ŝe naleŜałoby skorzystać  
z doradztwa? Interesują mnie równieŜ powroty dzieci z rodzin zastępczych. 
Rozumiem, Ŝe nie decyduje o tym wiek, tylko wracają do swoich rodzin  
i jednocześnie są edukowani rodzice? Jakie jest wynagrodzenie dla rodzin 
zastępczych?  
 
Pani Joanna Radzimowska – Kierownik Działu Pieczy Rodzinnej w MOPR 
Kryteria są określone w ustawie o wspieraniu rodziny w systemie pieczy zastępczej 
i są one wyraźne, przy czym ustawodawca nie wskazał jakie badania psychologiczne 
konkretnie naleŜy przeprowadzić. My się tu posiłkowaliśmy tworząc bazę narzędzi 
badawczych oraz biegłymi sądowymi. Uznaliśmy, Ŝe weźmiemy narzędzia badawcze 
z najwyŜszej półki. One są drogie, powtarzalność równieŜ, natomiast uwaŜamy, Ŝe 
to się opłaca. Procent udziału rodzin spokrewnionych wynosi około 80%. Są to  
w linii prostej dziadkowie i rodzeństwo. Pan radny pytał się czy oni się sami 
zgłaszają, nie. Jest to wynik sytuacji rodzinnej, częściej jest to inicjatywa 
związana z porywem serca, z więzią krwi. 
 
Radny Przemysław Ryś – Wiceprzewodniczący Komisji 
Czy nie martwi pani to, Ŝe rodzina ta nie była w systemie? 
 
Pani Joanna Radzimowska – Kierownik Działu Pieczy Rodzinnej w MOPR 
Nie martwi, poniewaŜ kwestia roku czy dwóch lat i zaczynają pojawiać się 
problemy. Czy jest to inicjatywa rodziny co do korzystania z poradnictwa, czy 
sugestia koordynatora, pracownika socjalnego? W przypadkach, kiedy pojawiają się 
problemy w rodzinach spokrewnionych, to najczęściej jest inicjatywa pracownika 
pieczy, poniewaŜ te osoby nie przychodzą na szkolenia, trudno się je motywuje do 
współpracy, zamykają się na obszar pomocy, a otwierają się na pomoc finansową  
i uwaŜają, Ŝe jest to ich rodzina, nie naleŜy się do niej wtrącać i dość trudno się 
pracuje. A chodzi o to, Ŝeby pomagać dzieciom. Dzieci przeŜywają swoje kryzysy. 
Występują konflikty rodzinne. Wynagrodzenia są zawarte w sprawozdaniu. Uchwałą 
Rady Miasta Gdańska od 1 stycznia 2016 r. podwyŜszono kwotę do 2 500 zł brutto 
dla rodziny zastępczej zawodowej, rodzinny dom dziecka 3 100 zł. Jest to 
zróŜnicowane ze względu na liczbę dzieci. Oprócz tego od 1 stycznia br. 
zarządzeniem pani dyrektor wprowadzono zasadę podwyŜszania wynagrodzenia  
w związku z ukończeniem szkoleń. 
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji 
Czy matka i ojciec w rodzinnie zastępczej razem otrzymują to wynagrodzenie? Jest 
to wynagrodzenie zespołu ludzi? Dwójka stanowi zespół. 
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Pani Joanna Radzimowska – Kierownik Działu Pieczy Rodzinnej w MOPR 
Tak. Najczęściej jest tak, ze druga osoba pracuje i ma swoje źródło utrzymania. 
Czym innym jest zatrudnienie osoby do pomocy przy dzieciach. PodwyŜszanie 
wynagrodzenia związane z udziałem w szkoleniach oraz z otrzymaniem pozytywnej 
opinii pracownika, jeŜeli nie bierze udziału w szkoleniach, to równieŜ z innego 
powodu jest oceniany.  
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji 
A jaka kwota przyznawana jest na dziecko? 
 
Pani Joanna Radzimowska – Kierownik Działu Pieczy Rodzinnej w MOPR 
1000 zł netto na dziecko w rodzinie zastępczej niezawodowej i zawodowej  
w rodzinnym domu dziecka plus 500 zł dodatek wychowawczy na kaŜde dziecko, 
natomiast w rodzinie spokrewnionej jest 660 zł plus 500 zł dodatku 
wychowawczego. 
 
Radny Jacek Teodorczyk – członek Komisji 
Motywacje podjęcia się rodzicielstwa, czy nie są to motywacje właśnie finansowe? 
Państwo to wyłapujecie? 
 
Pani Joanna Radzimowska – Kierownik Działu Pieczy Rodzinnej w MOPR 
Wyłapujemy, poniewaŜ jest to długi proces. Zaczyna się badaniem motywacji przez 
pedagoga na rozmowie wstępnej, następnie badania psychologiczne, gdzie równieŜ 
odrębnie bada się motywacje. Następnie jest proces szkoleniowy, gdzie 
bezpośrednio poznajemy kandydata w procesie, widzimy jak pracuje, o czym mówi, 
na czym mu zaleŜy, co go interesuje. Ostatecznie jest kwalifikacja.  
 
Pani Janina Liedtke-Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
Podnoszenie wynagrodzenia jest efektem starań przewodniczącej Komisji. Komisja 
złoŜyła wniosek, który udało się zrealizować. 
 
Radna śaneta Geryk – członek Komisji 
Moje pytanie dotyczyć będzie programu 500+ oraz sygnałów z mediów dotyczące 
rodziców, którzy nagle pokochali swoje dzieci. Czy takie sytuacje równieŜ dotyczą 
Gdańska?  
 
Pani Joanna Radzimowska – Kierownik Działu Pieczy Rodzinnej w MOPR 
Nagłośnione pojedyncze przypadki rzeczywiście się zdarzają. 
 
Radna śaneta Geryk – członek Komisji 
Jak państwo sobie radzicie w takiej sytuacji? Jaka jest procedura? Czy to jest takie 
proste, aby zabrać dziecko do domu? 
 
Pani Joanna Radzimowska – Kierownik Działu Pieczy Rodzinnej w MOPR 
Jeszcze się nie zdarzyło, aby ktoś z powodów finansowych chciał zabrać dziecko. 
Za krótki czas minął. Natomiast nie ma takiej moŜliwości. Współpracujemy  
z sądem. Sąd przede wszystkim zwaŜa nie tylko na sytuację socjalno-bytową, tylko 
na więź powstałą z dzieckiem. JeŜeli rodzica nie było przez 3 lata, to trudno jest 
mówić o jakiejkolwiek więzi, a czy się ona odbuduje to bardzo szybko pokazuje 
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czas. Nie pieniądze odbudowują więź, tylko udział rodzica. Dwa takie przypadki się 
zdarzyły na 900 dzieci. 
 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji 
Czy ilość rodzin zastępczych zawodowych jest wystarczająca w Gdańsku? JeŜeli nie, 
to jakie są poczynania, Ŝeby jednak tych rodziców pozyskać? Pamiętam medialną 
akcję przeprowadzoną w Gdyni. Tam był dramatyczny spadek rodzin zastępczych 
zawodowych.     
 
Pani Joanna Radzimowska – Kierownik Działu Pieczy Rodzinnej w MOPR 
Nie wiem, co będzie się działo za dwa lata. Nie ma nadstanu w rodzinach 
zastępczych zawodowych. 
 
Radny Piotr Gierszewski – członek Komisji 
Wolałbym, aby rodzice czekali, nie dzieci.  
 
Pani Joanna Radzimowska – Kierownik Działu Pieczy Rodzinnej w MOPR 
Moim marzeniem  jest, aby to rodzice czekali na liście kandydatów i Ŝeby moŜna 
było dopasowywać moŜliwości rodziców do potrzeb dzieci. Tego w Gdańsku nie 
mamy. Nie ma kandydatów oczekujących. KaŜdy kandydat, który kończy szkolenie 
natychmiast znajduje zapotrzebowanie, a to z róŜnych powodów. Coraz więcej 
dzieci niepełnosprawnych się rodzi. W Gdańsku nie borykamy się z problemem 
nadstanu, poniewaŜ ustawodawca określił ile dzieci moŜe przebywać w rodzinach 
zastępczych. 
 
Pani Janina Liedtke-Jarema – Dyrektor Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie 
Dwa lata temu było to duŜym kryzysem. Udało nam się dopasować ilość rodzin do 
potrzeb. Organizujemy szereg kampanii. 
 
Pani Joanna Radzimowska – Kierownik Działu Pieczy Rodzinnej w MOPR 
Kontynuujemy spotkania dla rodzin zastępczych. W tym roku mieliśmy na Gedanii  
i wtedy mogliśmy większym zasięgiem objąć same rodziny zastępcze. Odpowiadając 
na pana pytanie, to sytuacja jest opanowana, ale nie uspokaja. Chciałabym dojść 
do takiego momentu, Ŝe lista kandydatów powstanie. Ośrodki adopcyjne mają takie 
sytuacje, Ŝe kolejka rodziców adopcyjnych jest długa. Prowadzimy kampanie 
„Podziel się domem”. Corocznie włączamy nowe elementy do tej kampanii. W 2015 
roku wydaliśmy kalendarze z pracami plastycznymi dzieci. Wydaliśmy płytę. Udało 
nam się zachęcić Sylwię Gruchałę do udziału w tym projekcie i wykorzystujemy to 
w kaŜdym materiale. Szczególnie w telewizji Gdańsk, z którą współpracujemy  
i finansujemy emisje szczególnie w okresach świątecznych, gdy otwartość 
społeczna jest większa. Wydajemy ulotki. Prowadzimy całoroczny nabór 
kandydatów. Informacje są zamieszczone na stronie MOPR oraz pojawiają się na 
stronie miasta. Współpracuje z nami Gdański Archipelag Kultury. 
 
Zaprezentowano film promujący kampanię „Podziel się domem”. 
 
Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do obradowania kolejnego punktu  
w porządku posiedzenia.  
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PUNKT 8 
Metropolitalny System Aktywizacji Społeczno-Zawodowej projekt w ramach 
Zintegrowanych Inwestycji Terytorialnych. Relacja z rewitalizacją społeczną  
i rozwojem domów sąsiedzkich w Gdańsku. 

 
 

Pani Magdalena Skiba – Kierownik w Wydziale Rozwoju Społecznego przedstawiła 
informacje stanowiącą załącznik nr 11 do protokołu. 

 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję.  
 
Pan Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
Gdy rozpoczynaliśmy prace nad projektem, to wytyczne Urzędu Marszałkowskiego 
były troszkę inne. Myśleliśmy Ŝe z tych środków sfinansujemy rozwój sieci domów 
sąsiedzkich, aby doprowadzić do pełnej modelowej wielkości. Później pojawiły się 
wskaźniki typowo zatrudnieniowe, co komplikuje, natomiast nie jest tak, Ŝe nie 
damy rady. Bazujemy na tych, które mamy, ale rozbudowujemy je o te komponenty 
usług społecznych. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji 
Czy w związku z powyŜszymi wskaźnikami o powstaniu nowych domów sąsiedzkich  
w miejscach, w których ich nie ma moŜemy zapomnieć? 
 
Pan Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
Z tych pieniędzy tak. Bazujemy na tych, które są i kilku nowych w miejscach, gdzie 
jest szansa na spełnienie wskaźnika. To, co pokazujemy państwu dzisiaj jest 
elementem całego modelu lokalnego rozwoju. 
 
Radna Beata Dunajewska – Przewodnicząca Komisji 
Czyli będziemy się opierać nie tylko o domy sąsiedzkie? 
 
Pani Magdalena Skiba – Kierownik w Wydziale Rozwoju Społecznego 
Tak. Przede wszystkim będziemy opierać o partnerów wyłonionych w toku projektu. 
Istniejąca sieć domów sąsiedzkich nie ma siły realizacyjnej do podjęcia usług i 
aktywizacji zawodowej, i do podjęcia tego typu usług społecznych, które  
w ramach tego projektu mogą być realizowane.  
 
Pan Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
Muszą się zgłosić partnerzy, ale bardzo chcemy opierać się o te miejsca, w których 
te domu juŜ są. 
 
Pani Magdalena Skiba – Kierownik w Wydziale Rozwoju Społecznego 
Zasadą tego projektu będzie równieŜ to, Ŝe będzie on osadzony w lokalności i w tej 
lokalności partnerzy, którzy będą partnerami realizującymi działania na danym 
obszarze, będą teŜ tworzyć lokalne koalicje. Oni nie muszą podejmować działań 
wyłącznie w oparciu o własne zasoby, ich rolą będzie teŜ wyłonienie lokalnych 
podmiotów, które razem z nimi będą te działania realizować. 
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Pan Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego 
Poza tym projektem zakończyć chcemy prace nad modelem rozwoju społeczności 
lokalnych w Gdańsku. Dziś nie mamy pełnej sieci domów sąsiedzkich, bo to, co dziś 
umownie nazywamy domami sąsiedzkimi, to jakby się przyjrzeć, nie wszystko jest 
domem sąsiedzkim i nie wszystko nim musi być. Nie wszędzie będziemy mieć dom 
modelowy, tylko w stosunku do potrzeb.  
 
Nie było więcej pytań. Komisja przystąpiła do obradowania kolejnego punktu  
w porządku posiedzenia.  

 
 

PUNKT 9 
Sprawozdanie z realizacji Programu Współpracy z Organizacjami Pozarządowymi  
w roku 2015. 
 
 
Pani Magdalena Skiba – Kierownik w Wydziale Rozwoju Społecznego oraz pan  
Grzegorz Szczuka – Dyrektor Wydziału Rozwoju Społecznego przedstawili 
informacje stanowiącą załącznik nr 12 do protokołu. 

 
Przewodnicząca Komisji otworzyła dyskusję. Nie było pytań. Komisja przystąpiła do 
obradowania kolejnego punktu w porządku posiedzenia.  

 
 

PUNKT 10 
Sprawy bieŜące, wolne wnioski, korespondencja. 
 
 
- Informacja nt. konkursu „Szkoła Społecznie WraŜliwa”. 
 
Przewodnicząca Komisji poinformowała, Ŝe swój udział w konkursie „Szkoła 
Społecznie WraŜliwa” zgłosiły 42 szkoły, w tym 28 szkół podstawowych oraz  
14 gimnazjów. 
 
Nie było więcej spraw, ani korespondencji, na tym posiedzenie zakończono  
o godz. 19:15.    
 
 
 

Przewodnicząca Komisji 
Spraw Społecznych i Ochrony Zdrowia 

Rady Miasta Gdańska 

 
Beata Dunajewska 

 
 
 
 
Protokołowała: 
Karolina Mróz, Biuro Rady Miasta Gdańska 


